

Press Release

Directorate of Communication

Ref: 395b09

Tel. +33 3 88 41 25 60

Fax +33 3 88 41 39 11

Internet: www.coe.int

e-mail: pressunit@coe.int



47 member States

Albania

Andorra

Armenia

Austria

Azerbaijan

Belgium

Bosnia and Herzegovina

Bulgaria

Croatia

Cyprus

Czech Republic

Denmark

Estonia

Finland

France

Georgia

Germany

Greece

Hungary

Iceland

Ireland

Italy

Latvia

Liechtenstein

Lithuania

Luxembourg

Malta

Moldova

Monaco

Montenegro

Netherlands

Norway

Poland

Portugal

Romania

Russia

San Marino

Serbia

Slovakia

Slovenia

Spain

Sweden

Switzerland

"The former Yugoslav
Republic of
Macedonia"

Turkey

Ukraine

United Kingdom

International Day against Homophobia, 17 May

Statement by Terry Davis, Secretary General of the Council of Europe

Strasbourg, 15.05.2009 - "Everyone knows that homosexuals were arrested and sent to concentration camps by the Nazis, but it is less well known that after they were freed from the camps, many homosexuals were forced to serve out their terms of imprisonment. This may seem shocking, but it was consistent with the deeply rooted discrimination against homosexuals in Europe at that time. And it was also consistent with the discrimination against homosexuals in the decades which followed. It was not until 1990 that the World Health Organisation removed homosexuality from their list of mental illnesses and, until a few years ago, homosexuality was still a criminal offence in several European countries.

Today, being a homosexual will no longer, at least not in a member state of the Council of Europe, result in being put in prison, but discrimination and homophobia still exist and not only on the margins of society. I condemn the homophobic violence perpetrated by skinheads, but it is heads of some political parties that I am really worried about. It is unacceptable that some people in positions of official or moral authority in Europe still behave as if the European Convention on Human Rights does not apply to homosexuals. People who discriminate often invoke morality to justify their attitude. They are making a relevant point, but they are getting it wrong. It is not the homosexuals who are immoral. It is the homophobes.

Journée mondiale de lutte contre l'homophobie, 17 mai

Déclaration du Secrétaire Général du Conseil de l'Europe, Terry Davis

Strasbourg, 15.05.2009 – « Tout le monde sait que des homosexuels ont été arrêtés et envoyés dans des camps de concentration par les nazis, mais on sait moins que beaucoup d'entre eux ont dû purger leur peine de détention après leur libération des camps. Cela peut paraître choquant, mais cette réaction s'inscrivait dans la logique de la discrimination profonde dont étaient victimes les homosexuels à cette époque en Europe, discrimination qui a continué de s'exercer à leur égard pendant les décennies qui ont suivi. Il a fallu attendre 1990 pour que l'Organisation mondiale de la santé retire l'homosexualité de sa liste des maladies mentales et il y a quelques années encore, l'homosexualité était toujours considérée dans plusieurs pays d'Europe comme une infraction criminelle.

Etre homosexuel aujourd'hui n'est plus puni par une peine de prison, du moins dans les Etats membres du Conseil de l'Europe, mais la discrimination et l'homophobie n'ont pas disparu et ne sont pas l'apanage de certains groupes marginaux de la société. Je condamne les actes violents homophobes des skinheads, mais je m'inquiète plus encore des convictions des dirigeants de certains partis politiques. On ne peut accepter que des personnes investies d'une autorité officielle ou morale en Europe se conduisent encore comme si la Convention européenne des droits de l'homme ne s'appliquait pas aux homosexuels. Les auteurs de discrimination invoquent souvent les valeurs morales pour justifier leur comportement. C'est très bien de défendre les valeurs morales, mais ils se trompent complètement. Ce n'est pas l'homosexualité qui est immorale, c'est l'homophobie. »

To receive our press releases by e-mail, contact: Council.of.Europe.Press@coe.int

A political organisation set up in 1949, the Council of Europe works to promote democracy and human rights continent-wide.
It also develops common responses to social, cultural and legal challenges in its 47 member states.